## 2025瑞芳青雲殿「神農大帝國際學術研討會」 徵稿啟事

### 緣起

臺灣神農信仰歷史悠久, 主祀神農大帝(或稱炎帝神農氏、五穀王、藥王、先農)廟宇近300所, 遍布全臺, 為臺灣極具有代表性的傳統民間信仰之一。從文化發展的意義, 神農信仰不僅與先民渡海來臺的過程密切相關, 其信仰本質即兼具神話傳說、民族起源、文明觀念、祭祀儀式及歷史英雄等學術面向, 尤其能表現農、醫文化開展, 乃至於道德倫理的教育價值。其影響區域, 擴及於東亞、南亞等地, 亦為亞洲文化的重要單元。

有鑑於此,由瑞芳青雲殿主辦、國立政治大學華人宗教研究中心、國立臺灣師範大學海外華人研究中心、國立臺灣師範大學國文學系、淡江大學歷史學系等學術單位共同協辦,以臺灣神農信仰為研究主題,發起「神農大帝國際研討會」。除邀請國內外相關議題主要研究人員之外,並以跨區域、跨領域的恢弘視野,廣約各國學者參與並發表論文,同時也通過公開徵稿、專業審查的方式引納學術師友同好,期能共襄盛舉。

## 徵稿議題

#### 本次會議共計包括以下議題:

- 一、炎帝神農的神話傳說及其傳播影響。
- 二、炎帝神農的歷史考證、民族關係及文化遺址的論述。
- 三、炎帝神農的文化內涵及其對思想史發展的意義思辨。
- 四、炎帝神農與農業文明、醫療傳統關係的探究。
- 五、炎帝神農的信仰傳承、祭祀型態、宮廟建築的考察。
- 六、炎帝神農的形象塑造與相關圖像的分析。
- 七、炎帝神農信仰海外發展的相關研究。
- 八、其他相關主題

## 徵稿要求

來稿請提供:論文題目、中英文摘要(300-500字)、關鍵詞及個人簡歷(附表),繳交期限為 2024年8月31日,9月15日公布錄取結果,2025年2月28日前提交全文。來稿中、英文不拘,不得為已經發表於期刊、書籍之論文;英文稿件請附中文題目摘要,發表語言以華語、英語為主。本次論壇謹訂於2025年4月25日至27日假瑞芳青雲殿(224新北市瑞芳區濱二路30號)神農殿堂舉辦。會議期間之交通食宿由主辦方招待,投稿摘要請寄Chiangbowei@gmail.com,主旨請註明:【投稿:2025瑞芳青雲殿神農大帝國際學術研討會】。

瑞芳青雲殿 黃佳玲主委 敬啟

## 2025 Ruifang Qingyun Temple "Emperor Shennong International Academic Symposium"

Call for Papers

#### Origin and Background

Taiwan has a long history of worshipping Emperor Shennong, also known as the Emperor Yan, the Five Grains King, the Medicine King, and the First Farmer. There are nearly 300 temples dedicated to Emperor Shennong throughout Taiwan, making it one of the most widespread traditional folk religious practices in Taiwan. From the perspective of cultural development, practices involving the Emperor Shennong are not only closely related to the process of early Han settlers crossing the sea to Taiwan, but their essence also encompasses aspects of mythology, ethnic origins, concepts of civilization, ritual practices, and historical heroes. They particularly reflect the development of agricultural and medical cultures and hold educational value in moral values. The influence of this set

of practices extends to regions such as East Asia and South Asia, making it an important component of Asian culture.

In light of this, Ruifang Qingyun Temple, in collaboration with the Center for the Study of Chinese Religions at National Chengchi University, the Center for Overseas Chinese Studies at National Taiwan Normal University, the Department of Chinese at National Taiwan Normal University, and the Department of History at Tamkang University, is organizing the "Emperor Shennong International Academic Symposium" with a focus on the religious culture of Emperor Shennong in Taiwan. In addition to inviting key speakers on closely related topics from home and abroad, the symposium aims to gather scholars from various countries through a broad, cross-regional, and interdisciplinary vision to participate and present papers. The symposium will also welcome academic peers and enthusiasts through an open call for papers and professional review. As befits the topic, it is planned to make this a grand and successful event.

### **Call for Papers: Topics**

The symposium will include the following topics:

- 1.Myths and legends about Emperor Yan Shennong and their influence and dissemination.
- 2. Historical documentation, ethnic relationships, and cultural site discussions related to Emperor Yan Shennong.
- 3. The wider cultural connotations of Emperor Yan Shennong and their significance for the development of intellectual history.
- 4.Exploration of the relationship between Emperor Yan Shennong and agricultural civilization and traditional medicine.
- 5.Examination of the inheritance of mythology, ritual practices, and temple architecture associated with Emperor Yan Shennong.
- 6. Analysis of the imagery and related visual representations of Emperor Yan Shennong.
- 7.Research on the overseas development of religious practices related to Emperor Yan Shennong.
- 8.Other related topics.

### **Submission Requirements**

Please submit the following: paper title, abstracts in both Chinese and English (300-500 words), a list of keywords, and personal resume (please see attached form). The submission deadline is August 31, 2024, with acceptance results announced on September 15, 2024. Full papers must be submitted by February 28, 2025. Submissions can be in either Chinese or English and must not be previously published in journals or books. English manuscripts should include a Chinese title and abstract. The main languages for presentations are Mandarin and English. The symposium will be held from April 25 to 27, 2025, at the Shennong Hall of Ruifang Qingyun Temple (No. 30, Bin 2nd Road, Ruifang District, New Taipei City 224). The organizers will cover transport, meals, and accommodation during the conference. Please send vour Chiangbowei@gmail.com with the subject line: [Submission: 2025 Ruifang Qingyun Temple Emperor Shennong International Academic Symposium].

Respectfully yours,

Chairperson Huang Jialing, Ruifang Qingyun Temple

# 2025瑞芳青雲殿「神農大帝國際學術研討會」

## 2025 Ruifang Qingyun Temple "Emperor Shennong International Academic Symposium"

回執

## Registration Form

(Please fill out the attached Registration Form and submit it to confirm your participation) 出生年月日 年月日 性別 姓名Name Gender Date of Birth (Year/Month/Day) 服務單位 Affiliated Institution 職稱 Job Title 經歷 Experience 通訊地址 Mailing Address 聯絡方式 E-mail: Phone Number 與會之論文題 目 Title of the Paper to be Presented 論文中文摘要 (300~500字) Abstract in Chinese (300-500 words)

論文英文摘要 (300~500字) Abstract in English (300-500 words)	
其他建議	
Other	
Suggestions	

回執請寄e-mail:Chiangbowei@gmail.com(江柏煒)
Please send the Registration Form to the email: Chiangbowei@gmail.com (Chiang Bo-Wei)